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Na tajné služby 
dohlédne nový orgán

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) prosadil ve vládě 
návrh zákona, podle něhož 
budou všechny tři české 
výzvědné služby podléhat 
dvoustupňové kontrole. 
Kromě poslanců na ně má 
nově dohlížet pětičlenný 
nepolitický orgán. Ten 
bude moci vstupovat i do 
živých případů. str. 2

Investoři do hraček 
převzali síť fitcenter
Bující trh se zdravým ži-
votním stylem začíná lákat 
soukromý kapitál. Dřívější 
specialista na fúze a akvi-
zice skupiny KKCG Ondřej 
Štěpánek a prezident Čes-
ké golfové federace Zdeněk 
Kodejš vložili kapitál do 
franšízové sítě fitcenter 
pro ženy Expreska. str. 4

Projekt Ekospolu  
i s prodanými byty padl
Úředníci zamítli společ-
nosti Ekospol Evžena 
Korce žádost o územní 
rozhodnutí k obytnému 
souboru Ekocity Hostivař. 
Developer už přitom přijal 
na stovky těchto bytů re-
zervační poplatky. str. 5

Krátce

Držme  
spolu
Fragmentace Evropy  
by měla fatální následky,  
říká ministr zahraničí  
Lubomír zaorálek

rozhovor

str. 9–10

Dráhy sedí 
na miliardách
železniční dopravce 
těží z rozdílných objemů 
dluhopisových emisí. 
využití volných miliard tají.

byznys
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DaniEl nováK:

vždycky když odněkud přiletí 
zpráva, jak se vítkovice trápí, 
vydají jinou, kam zase co 
dodají.

twitter.com/e15news
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Ano, nebo ne

Britové se dnes rozhodují, zda se vývoj jejich země bude i nadále ubírat 
společně s ostatními státy evropské unie, nebo se od nich odpojí a Británie 
se vydá vlastní cestou. Spekulací a názorů, co by takový krok způsobil, je 
nespočet, skutečné důsledky by však ukázal až čas. Dobrou volbu, britové!
témA  / str. 10–11, názory  / str. 13
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Doba užvaněná
Čeští fotbalisté na mistrovství Evropy dopadli 
celkem nepřekvapivě jako sedláci u Chlumce. 
Podobně frustrující jako výkony hráčů ale bylo 
i nekonečné a bezobsažné televizní tlachání 
kolem každého zápasu. Nejotrlejším divákům 
se tak dostalo od České televize desítek a desítek 
minut před zápasy i po nich, aby se od expertů 
dozvěděli objevná fakta, že „jsme hráli hůř“ nebo 
„v tom byl i kus smůly“ či „musíme dát prvního 
góla, bude to pro nás výhoda“ a pak „Turci dali 
prvního góla, což je pro ně výhoda“.  Perličkou 
byly přímé vstupy ze Žlutých lázní, kde ani ne-
mohlo panovat nic jiného než „skvělá atmosfé-
ra“. Skutečně potřebujeme tři bývalé fotbalisty 
ve studiu, aby říkali totéž? A je nutné mít další ve 
Francii a k tomu ještě zřizovat studio na prázd-
ném stadionu? Je třeba zdlouhavě a kolovrátkově 
řečnit o tak prosté (a proto krásné) míčové hře, 
jakou je kopaná?  Je vůbec nutné mít veřejno-
právní sport? Naši dobu jednou historici označí 
za dobu užvaněnou. Nikoli jen kvůli fotbalu, po-
dobně se omílá kdeco, ale právě letošní vysílání 
ČT by v budoucnu mohlo sloužit jako názorná 
učební pomůcka a důkaz oné doby. 

 
Nelze nezmínit referendum k působení Spo-
jeného království v EU. Ať už dopadne jakkoli, 
autor sloupku by si přál jediné. Aby se z něj 
unie poučila a začala se vracet od vznešeného 
ideologicko-politického projektu k ekonomickým 
kořenům. Nic nespojuje národy víc než obou-
stranně výhodný byznys.

Zápisník  
Jana Šindeláře

Protagonisté dne

ondřej Štěpánek

investor

evžen korec

majitel ekospolu

elon Musk

šéf tesly motors

Převzal síť fitcenter pro ženy 
Expreska. Hodlá s ní expandovat 
v Česku a na Slovensku a otevřít 
také další trhy.

str. 4

Nezískal územní rozhodnutí 
k miliardovému projektu Ekocity 
Hostivař. Lidé tam přitom zaplatili 
rezervační poplatky na stovky bytů.

str. 5

Přesvědčuje akcionáře, aby koupili 
SolarCity, americkou jedničku 
solárních střešních elektráren. 
Napájely by elektromobily Tesla.

str. 6

n I civilní rozvědku bude 
napříště kromě poslanců 
kontrolovat pětičlenný 
orgán složený z respekto-
vaných osob s výjimkou 
soudců či příslušníků 
bezpečnostních sborů.

Pavel Otto
 

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) prosadil ve vládě návrh 
zákona, podle něhož budou 
všechny tři české výzvědné 
služby podléhat dvoustupňové 
kontrole. Kromě poslanců na 
ně má nově dohlížet pětičlenný 
nepolitický orgán. Ten bude moci 
vstupovat i do živých případů. 
S řadou let odkládanými změna-
mi, o nichž se bezvýsledně deba-
tovalo mezi politiky a odborníky, 
souhlasí i opozice.

„Vznikne zastřešující kontrolní 
orgán druhého stupně s rozšíře-
nými pravomocemi. Naším cílem 
je eliminovat rizika zneužití či 
účelového ovlivňování činnosti 
zpravodajských služeb,“ uvedl 
Sobotka.

Bezpečnostní informační 
službu a Vojenské zpravodajství 
kontrolují poslanecké komise, 
které si mohou předvolávat jejich 
šéfy. K dokumentům o živých 
kauzách se však nedostanou. 
Zjistit například to, proč vojáci 

poslali loni do Libanonu agenta 
Martina Psíka a jaké měl úkoly, 
nemohou. Podle novely poslanci 
dosáhnou i na Úřad pro zahra-
niční styky a informace, jehož 
fungování mohl dosud ovlivňovat 
jen ministr vnitra.

Nový pětičlenný orgán nezá-
vislé kontroly má být složený 

z důvěryhodných, prověřených 
a respektovaných osob. Původně 
to měli být soudci, státní zástup-
ci, členové kolegia NKÚ nebo 
náměstci ministra spravedlnosti. 
Aktuální předloha však soudce 
vylučuje a požaduje, aby členem 
orgánu mohl být jen alespoň 
čtyřicetiletý občan Česka, který 
by měl kromě vysokoškolského 
právnického vzdělání prověrku 
na stupeň přísně tajné. Kandidáty 
navržené vládou má na pět let 
schvalovat Poslanecká sněmovna.

Kromě soudců nebudou moci 
být členy orgánu bývalí vojáci 
z povolání a příslušníci bezpeč-
nostních sborů včetně rozvědek, 
kteří v nich v posledních třech 
letech působili. Soudci byli vyňati 
proto, že by pro každou kontrolní 
akci museli dočasně svléknout 
talár.

Orgán bude moci do živých 
kauz vstupovat až v okamžiku, 
kdy začnou zákonodárci nebo 
vláda agenty podezírat z porušení 
zákona a ústavou daných práv. 
Výstupy budou utajované. Zve-
řejněno bude jen strohé konsta-
tování, zda daná služba nějakou 
normu překročila, nebo nikoli.

na tajné služby 
dohlédne nový orgán

Členem orgánu  
bude moci být jen  

občan Česka starý alespoň

40 let
s vysokoškolským  

právnickým vzděláním 
a prověrkou na stupeň  

přísně tajné.

Více kontroly. Parlament výzvědným službám – na snímku je dlouholetý ředitel BIS Jiří Lang – už před 
časem odsouhlasil širší pravomoci. Tajné agenty ale čeká i zpřísněný dohled.
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n Rozpočet na příští 
rok počítá s růstem 
platů učitelů nebo 
zdravotníků, zvýše-
ním peněz za státní 
pojištěnce nebo růs-
tem důchodů. 

Ministerstvo financí bude 
pokračovat v přípravě stát-
ního rozpočtu na příští rok 
se schodkem šedesát 
miliard korun. 
Úřad nyní roz-
pracuje výdaje 
jednotlivých 
ministerstev
Původní ná-
vrh MF počítal 
se schodkem 
48,5 miliardy 
korun. Úřad ale 
zároveň v materi-
álu upozornil na to, 
že výdaje je možné zvýšit 
o 11,5 miliardy korun tak, 
aby byla dodržena dohoda 
koaličních stran. 

Vláda musí podle zákon-
ných pravidel návrh státního 
rozpočtu schválit a odeslat 
do poslanecké sněmovny do 

konce září. Během letních 
měsíců pak bude ministr 
financí Andrej Babiš (ANO) 
jednat s jednotlivými minis-
try o rozpočtu jejich úřadů. 
„Jednotlivé kapitoly budou 
rozepsané a doufejme, že 
to bude dříve než na konci 
července. Finální jednání 
pak budou koncem srpna,“ 
uvedl ministr.

Vláda včera souhlasila 
se zvýšením objemu peněz 

na platy učitelů od 
příštího roku 

o osm pro-
cent, platové 

tarify by měly 
stoupnout 
o šest pro-
cent. Objem 
peněz na 

platy dal-
ších státních 

zaměstnanců se 
zvýší o pět procent, 

přičemž v tarifech se zvý-
šení projeví o čtyři procenta. 
„Jde o nejvyšší nárůst platů 
zaměstnanců veřejného sek-
toru za několik posledních 
let,“ uvedl premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD). /čtk/ 
názory str. 13  Více e15.cz

Babiš dál trvá 
na schodku 
šedesáti miliard  
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Kabinet  
odsouhlasil  

zvýšení platů učitelů  
od příštího rokum,  

a to ve výši

8
procent.

  
www.ppas.cz                       840 555 333

cestování – sport – kultura – 
wellness – volný čas

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍC
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Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

254365/191� inzerce

Mlýnský ryBník v Říčanech u Prahy je po třech letech od povodní, které poškodily jeho hráz, 
znova napuštěný. Práce na obnově rybníka a jeho okolí si vyžádaly téměř čtyřicet milionů korun, 
z toho skoro polovinu pokryla dotace od ministerstva životního prostředí.

znovu naPušTěný
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Soud: DPH se nevztahuje 
na rozhlasové poplatky
Soudní dvůr EU podpořil 
Český rozhlas v letitém spo-
ru s finančním ředitelstvím. 
V rozsudku došel k závěru, 
že veřejnoprávní vysílání 
není „službou za protipl-
nění“ ve smyslu příslušné 
směrnice, takže rozhlasové 
poplatky nejsou předmětem 
DPH. V důsledku jde o sta-
miliony korun.

Rodičům se zrychlí 
čerpání rodičovské 
Matky a otcové by měli 
podle vlády dostat možnost 
čerpat 220 tisíc korun na 
rodičovskou dovolenou 
rychleji. Návrh novely, který 
schválila vláda, ruší i ome-
zení pro chození batolat do 
školek. Nyní platí, že pokud 
nechtějí rodiče o příspěvek 
přijít, mohou dítě dát v mě-
síci do školky na 46 hodin.

Úprava sociálního 
bydlení je ve skluzu
Zákon o sociálním bydlení 
s největší pravděpodobností 
nezačne platit v polole-
tí příštího roku, jak se 
plánovalo. Zpoždění bude 
nejspíš minimálně půlroční. 
Vláda by normu měla začít 
projednávat na přelomu 
října a listopadu. Uvedl to 
šéf premiérových poradců 
Vladimír Špidla. /čtk/

Krátce

Prezident Miloš Zeman vy-
zval během hradní schůzky 
místopředsedu vlády Andre-
je Babiše (ANO) a ministra 
vnitra Milana Chovance 
(ČSSD), aby ukončili mediál-
ní přestřelky. Při jednání se 
politici podle Babiše shodli 
na tom, že je třeba přenést 
problém reorganizace 
policie na půdu Poslanecké 
sněmovny.

Zeman oba politiky na 
Hrad pozval, aby si vyříkali 
rozpory týkající se plánova-
ných změn ve strukturách 
policie. Na úvod jim daroval 
šachové hodiny s ručičkami 
nastavenými na za pět minut 
dvanáct. Podle Chovance jim 

Zeman žádný komentář k 
dárku nedával. „Spíše říkal, 
abychom se nehádali, že 
politika je šachovou hrou 
na dlouhou dobu a že lépe 
hledat shody, než to co nás 
rozděluje,“ uvedl.

Podle Babiše i Chovance 
se schůzka konala v celkem 
přátelské atmosféře a byla 
konstruktivní. Chovanec 
uvedl, že s prezidentem do 
hloubky rozebírali, v čem 
spatřují problém. „Pan prezi-
dent se k tomu ve čtvrtek 
vyjádří, takže nebudu mluvit 
za něj,“ řekl Chovanec. Sně-
movní výbor k celé proble-
matice zasedne ve čtvrtek.  
/čtk/

zeman: ukončete 
mediální přestřelky

http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/babis-dal-pocita-se-schodkem-60-miliard-puvodne-mohl-byt-nizsi-1303780
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n Železniční dopravce 
těží z rozdílných ob-
jemů dluhopisových 
emisí. Využití volných 
miliard zatím tají. 
Jsou i hlasy, že dráhy 
nevědí, jak je utratit. 

Jan Šindelář

České dráhy dlouho neměly 
k dispozici takový balík 
peněz. Národní železniční 
dopravce si díky nedávným 
dluhopisovým transakcím 
přišel podle propočtů deníku 
E15 zhruba na dvě miliardy 
korun, k tomu si může připo-
čítat více než tři miliardy za 
chystaný převod nádraží. 

Podnik těží především 
z rozdílných objemů dlu-
hopisových emisí. Dráhy 
v květnu vydaly bondy v ob-
jemu 400 milionů eur, což 
je téměř 11 miliard korun. 
Emise je primárně určena 
ke splacení starších papírů 
v objemu 300 milionů eur 
a úroků, což je celkem v pře-
počtu necelých devět miliard 
korun. Původní plány drah 

hovořily o tom, že letošní 
emise bude ve stejném 
objemu. 

Dráhy ale využily příz-
nivých podmínek na trhu 
a půjčily si za nižší úrok 
výrazně více. Přebytek 
činí zmíněné dvě miliardy. 
V součtu s převodem nádraží 
na stát, který se s největší 
pravděpodobností uskuteční 
k 1. červenci, jde pak mini-
málně o sumu pěti miliard. 

Podle některých zdrojů 
přitom dráhy nevědí, 
co si s tolika peně-
zi počít. „Před-
stavenstvo 
společnosti 
připravilo 
strategii vy-
užití těchto 
prostředků 
v několika 
variantách 
a projednává ji 
s dozorčí radou 
a řídicím výborem. 
Zatím nebylo rozhodnuto,“ 
uvedl mluvčí podniku Radek 
Joklík. 

Podle něj existuje ve firmě 
záměr využít část peněz na 
snížení zadlužení, které pře-

sahuje třicet miliard. Firma 
by si ale musela předčasné 
splacení nejprve vyjednat 
s věřiteli. Další možností je 
nákup vozidel, Joklík mluví 
bez podrobností i o vylepšo-
vání pracovních podmínek 
zaměstnanců. 

Společnost bude ale muset 
zároveň řešit i náklady 
v souvislosti se zmíněným 
převodem nádraží. Ten pro 
dráhy neznamená pouze 
okamžitý výnos, nýbrž 

i dodatečné náklady na 
pronájem prostor, 

především pokla-
den. 

České dráhy 
zatím výši 
nájmu, který 
budou platit 
Správě želez-

niční doprav-
ní cesty jako 

novému majiteli 
budov, tají. Deník 

E15 ale měl možnost na-
hlédnout do několik měsíců 
starého interního dokumen-
tu, podle kterého by nájem 
činil kolem 300 milionů 
ročně. Smlouvy se SŽDC ale 
ještě nejsou uzavřené. 

Dráhy sedí 
na miliardách

DoDatečnÉ náklaDy. Dráhy sice převodem nádraží získají miliardy korun, následně ale budou 
muset platit za pronájem prostor, především pokladen. Ročně půjde o stamiliony.
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expanze. Do dvou let má být v Česku a na Slovensku dvojná-
sobek poboček sítě fitness center Expreska. Majitelé konceptu 
počítají také s rozšířením do Maďarska či Rakouska. 
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n Bující trh se zdra-
vým životním stylem 
začíná lákat soukro-
mý kapitál. Nové ma-
jitele získal koncept 
fitcenter Expreska se 
zhruba čtyřmi desít-
kami provozoven.  

Daniel Novák

Dřívější specialista na fúze 
a akvizice skupiny KKCG 
Ondřej Štěpánek a prezi-
dent České golfové federace 
Zdeněk Kodejš mají se svým 
investičním uskupením 
Skyline další zářez. Kapitál 
vložili do tuzemské franší-
zové sítě fitcenter pro ženy 
Expreska. Loni investovali 
do výrobce hraček Milla-
minis, za nímž je designér 
Igráčka Miloš Hába.

„Ve srovnání se západní 
Evropou nebo Amerikou je 
tu rozvoj oboru zdravého 
životního stylu stále ve vel-
mi rané fázi,“ zdůvodnil in-
vestici Štěpánek. Po plném 
rozjezdu projektu cílí na 
roční výnos kolem patnácti 
až dvaceti procent. „Celko-
vě nás akvizice Expresky 

včetně následných investic 
stála mezi deseti až dvaceti 
miliony korun,“ řekl serveru 
E15.cz Štěpánek. Do hraček 
Millaminis dal kolem osm-
desáti milionů.

Štěpánek nepopírá, že při 
převzetí Expresky od jejího 
zakladatele Petra Kořínka 
nenašel síť úplně v ideálním 
stavu. „Věcí jsme měnili re-
lativně dost. Minulý majitel 
z našeho pohledu poněkud 
podcenil vnitřní provoz 
sítě,“ poznamenal. Noví 
vlastníci například zavedli 
pro všechny franšízy cen-
trální nákupy. Snížili tím 
náklady. 

V Česku má Expreska 
aktuálně pětadvacet pro-
vozoven, dalších čtrnáct je 
na Slovensku. „Máme řadu 
zájemců o nové pobočky,“ 
dodal podnikatel. Do dvou 
let plánuje mít v tuzemsku 
padesát až šedesát fitness 
center. S dvojnásobným 
růstem počítají investoři 
rovněž na slovenském trhu.

Majitelé konceptu počítají 
také s expanzí do zemí typu 
Maďarska nebo Rakouska. 
Další trh po Slovensku však 
společnost přidá nejdříve 
v roce 2018.  

Investoři do 
hraček převzali 
síť fitcenter

České dráhy 
 mají volných

5
miliard korun. Jedním 
z plánů je využít část 

prostředků na snížení 
zadlužení. 



Plzeňský Prazdroj loni zvýšil 
tržby o více než tři procenta 
na 14,4 miliardy korun, čistý 
zisk stoupl o pět procent na 
3,7 miliardy. Firma mezi-
ročně vylepšila své výsled-
ky i přesto, že výstav piva 
v účetním roce od loňského 
dubna do letošního března 
zůstal téměř stejný, tedy asi 
deset milionů hektolitrů 
piva včetně licenční výroby 
v zahraničí. 

Podle firmy patřící nad-
národní skupině SABMiller 
se dařilo prodejům jak na 
domácím, tak zahraničním 
trhu. Prodeje v tuzemsku 
stouply o 1,5 procenta, export 
dokonce o dvanáct procent. 

„Za posílením prodeje v Čes-
ku stojí zejména rostoucí 
zájem o jedenáctistupňová 
a dvanáctistupňová piva 
plzeňského typu, především 
o prémiový ležák Pilsner 
Urquell,“ uvedla mluvčí 
pivovaru Judita Urbánková. 
Zvýšil se zájem také o ne-
alkoholické pivo, zejména 
o jeho ochucené varianty.

Na vyšším exportu se 
pak projevilo posílení nejen 
v tradičních exportních 
zemích v Evropě. Zájem 
o pivo Plzeňského Prazdroje 
vzrostl i na asijských trzích, 
především v Jižní Koreji. 
Loni přibyly i některé nové 
trhy, jako například exotická 

Ghana či Hongkong. Poprvé 
v novodobé historii pak 
plzeňský pivovar vyvezl pivo 
do Číny. /duk/  Více e15.cz
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Vítkovice pošlou Saúdům 
ocelárnu za až 9 miliard
Skupina Vítkovice Machi-
nery Group dodá komplet-
ní ocelárnu do Saúdské 
Arábie. Hodnota zakázky 
může podle generálního 
ředitele společnosti Vítko-
vice Holding Jana Světlíka 
dosáhnout až devíti miliard 
korun.  Více e15.cz

Hypotéky byly v květnu 
opět levnější
Průměrná úroková sazba 
hypoték v Česku se v květnu 
dále propadla na dosavadní 
minimum 1,89 procenta. 
V dubnu byla 1,94 procenta, 
vyplývá z údajů Fincen-
trum Hypoindexu. Navíc 
bylo v květnu uzavřeno 
10 831 nových hypoték v re-
kordním objemu 20,7 mi- 
liardy korun.  Více e15.cz

Lesy ČR vypsaly tendry 
za 3,4 miliardy korun
Státní podnik Lesy České 
republiky vyhlásil podmín-
ky lesnických tendrů pro-
váděných od ledna příštího 
roku. Hodnota zadávaných 
lesnických prací by měla 
dosáhnout téměř 3,4 mili-
ardy korun, firmy mohou 
nabídky podávat do 8. září. 
Tendry se týkají pětiny úze-
mí státních lesů a budou na 
pět let. Smlouvy by se měly 
uzavírat na přelomu října 
a listopadu.

Unileasing měl nejlepší 
výsledky za 25 let
Klatovská akciová společ-
nost Unileasing zvýšila loni 
objem financování nově 
uzavřených leasingových 
i úvěrových obchodů mezi-
ročně o 22 procent na 
1,98 miliardy korun. Čistý 
zisk vzrostl o 45 procent 
na 103 milionů korun. Jde 
o nejlepší hospodářské 
výsledky za 25 let existence 
největší ryze české leasin-
gové firmy.

Česká zbrojovka slaví 
úspěch u vojáků
Hlavně návrat k vojenské 
výrobě reprezentovaný 
novou rodinou zbraní 
v čele s útočnou puškou 
CZ 805 BREN se podílí na 
rostoucích výkonech České 

zbrojovky Uherský Brod. 
Společnost loni zvýšila 
tržby o jedno procento na 
rekordních 3,41 miliardy 
korun. V letošním roce oče-
kává další růst na 3,85 mi- 
liardy. /čtk, tto/  Více e15.cz

Krátceprazdroj zvedl tržby i zisk

Pivovary Staropramen loni za-
znamenaly nárůst exportu, a to 
o sedm procent na více než 
600 tisíc hektolitrů. Rostoucí 
zájem je důvodem, proč se 
pivovar rozhodl investovat 
70 milionů korun do nových 
lahví, etiket a beden určených 
pro vývoz. Hlavním motivem 
grafiky je panorama Hradčan.

staropramen zavede 
vývozní etikety

Internetový obchod s elek-
tronikou s miliardovým 
obratem levneelektro.cz 
dočasně pozastavil činnost. 
Podle obchodního ředitele 
Skrz.cz Davida Bešky byl 
důvodem zátah finančního 
úřadu. Obchod má zablo-
kovaný majetek a provozní 
prostředky. Důvodem mají 
být neodvedené platby za 
DPH státu. Nedoplatek by 
neměla mít samotná společ-
nost Elektro PV, která e-shop 
provozuje. /al/ Více e15.cz

e-shop 
levneelektro 
přerušil 
provoz

n V agresivním boji 
developerů o tržní po-
díl padla první velká 
rána. Úředníci zamítli 
dát klíčové razítko pro 
miliardový projekt, 
který se čile prodává.

Daniel Novák

Jeden z největších pražských 
developerů Evžen Korec utr-
pěl citelnou ránu. Městský 
úřad Prahy 15 zamítl žádost 

jeho společnosti Ekospol 
o územní rozhodnutí 
k obytnému souboru Ekocity 
Hostivař. V něm už přitom 
developer přijal od lidí re-
zervační poplatky na stovky 
bytů. Je to největší projekt, 
který má firma v prodeji. 
Ekospol se ještě může odvo-
lat k magistrátu. 

Úřad zdůvodnil zamít-
nutí rozporem projektu 
s územním plánem a dalšími 
předpisy. „Zamítnutím naší 
žádosti o vydání územního 
rozhodnutí došlo dle našeho 

názoru k porušení stavební-
ho zákona a proti této nezá-
konnosti se budeme bránit 
podáním odvolání. Jedná se 
o účelové rozhodnutí, které 
má za cíl nás poškodit,“ 
reagoval Jan Zedník, ředitel 
přípravy staveb Ekospolu. 

„Při posuzování souladu 
s vydanou územně pláno-
vací dokumentací dospěl 
stavební úřad k závěru, že 
stavba je z hlediska funkční-
ho i prostorového uspořá-
dání v rozporu s územním 
plánem Prahy a dalšími 

předpisy,“ stojí v rozhod-
nutí podepsaném vedoucí 
stavebního úřadu Prahy 15 
Kamilou Zárubovou. 

Ekospol věří, že pro pro-
jekt bude lapálie znamenat 
zdržení jen v řádu měsíců. 
„Pokud kdokoliv z klientů 
bude chtít vrátit rezervační 
poplatek, ihned jej vrátíme,“ 
dodal Zedník z Ekospolu. 

Projekt tvoří šest byto-
vých domů s více než osmi 
sty byty. Celková investice 
do projektu měla být 1,3 mi-
liardy korun.  Více e15.cz

Úřad smetl projekt ekospolu 
i se stovkami prodaných bytů

jasná jeDnIčka. Skupina Prazdroj drží na českém trhu podíl zhruba 45 procent.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/prazdroj-zvysil-zisk-na-3-7-miliardy-uspech-mely-limitovane-varky-piv-1303645
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/svetlikovy-vitkovice-dodaji-do-saudske-arabie-kompletni-ocelarnu-1303706
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/prumerna-sazba-hypotek-klesla-na-rekordni-minimum-1-89-procenta-1303523
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/ceska-zbrojovka-je-uspesna-u-vojaku-zvysila-trzby-na-novy-rekord-1303626
http://e-svet.e15.cz/internet/levneelektro-cz-pozastavilo-cinnost-duvodem-je-zatah-financaku-1303712
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/ekospol-pohorel-urad-smetl-jeho-projekt-i-se-stovkami-prodanych-bytu-1303755
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n Nákupem by měla 
vzniknout firma,  
která nabídne kom-
pletní energetické 
hospodářství pro 
domácnost.
 
Jan Stuchlík

Na papíře tahle budoucnost 
nemá chybu. Rodina bude 
mít na domě solární panely, 
které přes den nabijí domácí 
baterii. Jakmile se večer osa-
zenstvo domu vrátí a zapar-
kuje v garáži elektromobil, 
elektřina z domácí baterie 
se přelije do akumulátorů 
ve voze. Na všem bude jedna 
značka – Tesla. 

S tímto příběhem chce 
vizionář Elon Musk, pětino-
vý akcionář a ředitel Tesly, 
přesvědčit zbytek držitelů 
akcií, aby Tesla koupila spo-
lečnost SolarCity, která po 
USA instaluje solární panely. 
I v ní drží pětinu akcií Musk, 
sedí v čele správní rady a ne-
chává své dva bratrance, aby 
americkou solární jedničku 
v instalovaném výkonu 
střešních elektráren řídili.

SolarCity už teď bere od 
Tesly její domácí baterie 
Powerwall a instaluje je 

spolu s fotovoltaickými 
panely. Další styčné body 
a podobnosti jsou však podle 
analytiků spíše varováním 
pro akcionáře Tesly. „Obě 
firmy zatím jen pálí hoto-
vost. Nutně ji potřebují pro 
svůj další růst. Jak ji asi 
dohromady seženou?“ klade 
řečnickou otázku Hugh Bro-
mley, analytik Bloomberg 
New Energy.

Analytici upozorňují, že 
Muskův nápad může být 
jen snahou, jak SolarCity 
zachránit před možným kra-
chem. Firma sice za poslední 
tři roky více než zdvojná-
sobila tržby na 399 milionů 
dolarů, pořád se ale nemůže 
vymanit z více než 50mili-
onové roční ztráty. Celkem 
už prodělala čtvrt miliardy 
dolarů. 

Dluží více než tři miliar-
dy dolarů. Navíc její hlav-
ní byznys model, prodej 
solárních panelů na leasing, 
uvadá. Stále více Američanů 
si může koupit zlevňující se 
panely za své. Nový produkt, 
prodej panelů na úvěr, se 
teprve rozjíždí. Na druhou 
stranu se Muskova Tesla 
rozhoduje ke koupi Muskova 
SolarCity v relativně dobrou 
dobu. Od maxima v únoru 
2014 spadly akcie solární 

firmy o 75 procent. Tesla na-
bízí akcionářům SolarCity za 
akcii 26,50 až 28,50 dolaru. 
Analytici odhadují cílovou 
cenu v příštích měsících na 
29,41 dolaru za akcii. Jenže 
ve srovnání s podobnými 
akvizicemi v minulosti je 
Tesla k akcionářům dvakrát 
štědřejší. Nabízená cena 
oceňuje SolarCity na 12,6ná-
sobek tržeb, zatímco průměr 
v oboru je 5,7násobek.

„Není to dobré použití ka-
pitálu Tesly,“ shrnuje Colin 
Rusch, analytik Oppenhei-
mer & Co.

Šéf tesly musk doporučuje 
akcionářům koupi své firmy

Na investory zatím Muskův 
plán dojem neudělal. Po jeho 
oznámení se cena akcií Tesly 
spadla z hodnoty 219 dolarů 
o 14 procent na 191 dolarů. 
Během dne vyšplhala zpátky 
nad 200 dolarů. 

Hodnota Tesly se snížila 
o 1,8násobek tržní hodnoty 
SolarCity. 

Analytici soudí, že investoři 
ve fúzi nevidí logiku. Tesla 
by se podle nich měla 
soustředit na svůj hlavní 
byznys.

Chladné přijetí  
investory

MMF snížil odhad hospodářského růstu USA

Podle MMF je americká ekonomika v dobré formě, v letoš-
ním roce ale poroste méně. Připíše totiž jen 2,2 procenta 
HDP, v dubnové předpovědi přitom MMF odhadovala růst 
2,4 procenta.

Litva nedostane od Gazpromu  1,6 miliardy dolarů

Litva prohrála spor u mezinárodního arbitrážního soudu, 
kde požadovala po ruské společnosti Gazprom odškodné asi 
1,6 miliardy dolarů (38,3 miliardy Kč) kvůli vysokým cenám 
plynu. Litva se na arbitrážní soud ve Stockholmu obrátila 
v říjnu 2012 a tvrdila, že jí Gazprom v letech 2004 až 2012 
účtoval příliš vysoké ceny za dodávky plynu. 

Švédskou společnost H&M drtí silný dolar

Švédské firmě Hennes & Mauritz (H&M) klesl ve druhém 
čtvrtletí čistý zisk o 17 procent na 5,3 miliardy švédských 
korun (15,4 miliardy Kč). Firmě škodí silný dolar, který jí 
zvyšuje nákupní náklady. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,996

Čína 1 3,646

Dánsko 1 3,639

EMU 1 27,070

Chorvatsko 1 3,600

Japonsko 100 22,928

Kanada 1 18,785

Maďarsko 100 8,610

Norsko 1 2,892

Polsko 1 6,180

Rusko 100 37,448

Švédsko 1 2,896

Švýcarsko 1 24,988

Turecko 1 8,262

USA 1 23,976

Velká Británie 1 35,239

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 22. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 54,70 -2,67

ČEZ 423,00 -0,07

Erste Bank 602,00 1,18

Fortuna 87,70 2,45

Kofola 440,00 1,17

KB 947,80 2,63

Moneta 75,00 2,46

O2 CR 216,30 0,19

Pegas 776,00 -1,17

Philip Mor. ČR 12 216,00 -0,67

PLG 206,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 170,00 -1,73

VIG 493,00 2,69

Celkový objem (v tisících korun) 578 674,42

Akcie na pražské burze 22. 6. 2016 

Vývoj akcií SolarCity 

* v čase 15:45 Pramen investing.com
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Vývoj akcií Tesla Motors

* v čase 15:45 Pramen investing.com
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219,56

204,10

rŮst. Automobilka Tesla v letošním roce vyrobí jen 90 tisíc elektro-
mobilů. V roce 2018 však počítá, že jich bude půl milionu. Je to výraz-
né zrychlení výroby, neboť tento cíl chtěla automobilka dosáhnout až 
v roce 2020.
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Politické  
nejistoty  
v Evropě
Nejistot spojených s vývo-
jem ekonomiky v Evropě je 
celá řada. Ve stínu dnešního 
hlasování o setrvání Velké 
Británie v EU ovšem v úterý 
byla vyřešena jiná zásadní 
nejistota. 

Německý ústavní soud 
rozhodoval o tom, jestli pro-
gram OMT (nákup státních 
dluhopisů) Evropské centrál-
ní banky je v souladu s jejich 
ústavním pořádkem. 

Ve svém usnesení se nako-
nec ztotožnil s argumentací 
Evropského soudního dvora, 
na který se předtím obrátil 
s předběžnou otázkou, zda 
program OMT odpovídá 
právu EU. 

Soudci v Karlsruhe si však 
stanovili několik podmínek, 
které musejí být dodržovány. 

Některé z nich sice mohou li-
mitovat záběr tohoto progra-
mu, ale i tak po tomto roz-
hodnutí ECB zůstal nástroj, 
který může být užitečný při 
dalších případných krizích 
především periferních států 
eurozóny. Toto rozhodnutí 
se současných programů 
kvantitativního uvolňování 
dotýká hlavně v omezování 
ztráty. 

ECB si bude muset dát 
pozor, aby neutrpěla ztrátu 
v nějakém nakupovaném 
instrumentu. Otázkou do 
budoucna zůstává, jestli toto 
omezení se týká individuál-
ních instrumentů či progra-
mu jako celku. Každopádně 
i tak si trhy oddechly. 

Kromě dnešního referen-
da ve Velké Británii jsou ve 
výhledu nedělní, po půl roce 
opakované parlamentní 
volby ve Španělsku. 

Na podzim pak může 
finanční trhy rozkolísat 
ústavní referendum v Itálii 
o transformaci Senátu re-
publiky na Senát regionů. Ve 
výhledu roku 2017 jsou pak 
volby ve Francii, Německu 
a pravděpodobně v Itálii.

Autor je analytikem  
Komerční banky

Z parketu

David Kocourek

n Vedle obecných sá-
zek trhu na bezpečná 
aktiva motivují inves-
tory i spekulace na 
posílení libry.

Jaroslav Bukovský

V předvečer hlasování 
o vystoupení Londýna z unie 
investoři masivně skupovali 
dluhopisy ostrovní vlády. 
Jen od dvacátého února, 
kdy britský premiér David 
Cameron oznámil červno-
vé referendum, podražily 
o bezmála čtyři procenta. To 
je nejvíce z vyspělé Evropy, 
ceny britských bondů se tak 
zároveň dotkly historických 
maxim.

Masivní příliv peněz do os-
trovního dluhu souvisí podle 
analytiků s panevropským 
trendem útěku od riskant-
ních investic typu akcií, 
může prý být ale i spekula-
tivní sázkou na bleskový zisk 

kvůli posílení britské měny. 
V případě odmítnutí scénáře 
brexitu totiž trh během 
relativně krátké doby očekává 
silné posílení libry proti 
ostatním hlavním světovým 
měnám. Investoři, jejichž 
mateřskou měnou je euro 
nebo dolar, by tak po odchodu 
z Británie prakticky přes noc 
inkasovali několikaprocentní 
zisk. „Někteří investoři mo-
hou spekulovat na posílení 
libry po referendu, a z toho 

důvodu libry ukládají do 
dluhopisů, přestože jako lepší 
varianta se zdá krátkodobý 
nákup liber, jejich uložení na 
účtech bank a poté prodej. Ale 
do hry tu také vstupuje jejich 
investiční horizont a míra 
rizika, kterou jsou ochotni 
přijmout,“ uvádí analytička 
České spořitelny Jana Urbán-
ková. Vedle ostrovních bondů 
jsou v kurzu i dluhopisy 
dalších zemí vnímaných jako 
bezpečné přístavy, a to pře-

devším německé a americké 
bondy. „Nejistota je pro trhy 
v mnoha případech horší 
než špatné zprávy, na které 
již lze aktivně reagovat. 
A napětí ohledně výsledků 
referenda by se dalo krájet. 

Dluhopisy nabízejí 
relativně jistou investici. 
A to je přesně to, co inves-
toři v současné nejisté době 
chtějí,“ uvádí analytička 
PwC Olga Cilečková. Pro 
investory není strašákem 
jen výsledek dnešního refe-
renda. Dluhopisy získávají 
na popularitě i kvůli stále 
temnějším předpovědím 
o vývoji světové ekonomiky, 
kapitál tak místo akcií končí 
spíše na konzervativnějších 
adresách. „Globální růst 
zájmu o státní dluhopisy 
je spojený s vyhlídkou horší-
ho ekonomického vývoje 
a delšího trvání uvolněné 
měnové politiky centrálních 
bank,“ dodává hlavní eko-
nom Deloitte David Marek. 

Britské státní bondy lákají

spokojenost. Ministr financí George Osborne může mít radost, 
zájem o britské dluhopisy díky poklesu rizika brexitu roste. 
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eCB nabízí 
bankám 
levné úvěry

Evropská centrální banka 
chce podpořit hospodář-
ský růst a inflaci, která 
v eurozóně dlouhodobě 
zůstává velmi nízko

Včera proto zahájila 
nový program levných 
dlouhodobých úvěrů 
komerčním bankám. 
Čtyřletý úvěrový pro-
gram, označovaný jako 
TLTRO-II, počítá dokonce 
s tím, že ECB by bankám 
při splnění určitých pod-
mínek platila za to, že si 
od ní půjčí peníze. 

Analytici očekávají, že 
zájem o tyto úvěry bude 
i tak relativně nízký. 
Banky totiž mají řadu 
možností, jak si obsta-
rat levné úvěry, a jejich 
největší obavou je vlažný 
zájem o úvěry ze strany 
firemních klientů. /čtk/
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Jana Havligerová 

 V přednášce, kterou jste 
v minulém týdnu přednesl 
na Humboldtově univer-
zitě v Berlíně, jste označil 
Německo za samotářského 
lídra Evropy. Co vás k tomu 
vedlo?
Německo dnes nemá v Evropě 
protihráče, stalo se příliš sil-
ným. Ne proto, že se rozhodlo 
být hegemonem, ale kvůli 
odpovědnosti, která na něj 
padá. Má nejvýkonnější eko-
nomiku, a tak řada států čeká, 
co udělá. Na rozdíl od jiných 
evropských zemí je konsoli-
dované ekonomicky i politic-
ky. Viz Francie s její Národní 
frontou. Ve Velké Británii se 
zase v Konzervativní straně 
téměř rozpoutala občan-
ská válka a ani v Rakousku 
nechybělo mnoho, aby strana 
Svobodných získala preziden-
ta. A tak dále. Německo se tak 
ocitlo v roli někoho, kdo nese 
odpovědnost ještě dřív, než se 
k ní přihlásil. To není dobrá 
situace. Proto jsem připo-
mněl slova bývalého spol-
kového kancléře Západního 
Německa Helmuta Schmidta 
z jeho posledního projevu na 
sjezdu SPD. Varoval Němce, 
aby nepodlehli pokušení opět 
aspirovat na hegemona Evro-
py, zase by to vyvolalo strach. 
Doslova řekl: „Minulost není 
to, co bylo dávno, ona je tu 
stále s námi.“ Řešením je, a to 
jsem řekl, že v tom Němci 
nezůstanou sami, musejí 
k rozhodování přizvat ostatní 
partnery, respektovat je a vést 
s nimi rovnoprávnou debatu, 
jak si poradit s evropskými 
problémy.

| 8 | ROZHOVOR s ministrem zaHraničí Lubomírem zaoráLkem
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Fragmentace Evropy 
by měla fatální 
následky n Šéf české diplomacie Lubomír Zaorálek je 

přesvědčen, že Evropská unie se nemůže za 
každou cenu dál integrovat, a také říká: „Musíme 
odmítnout tezi, že na této planetě probíhá boj mezi 
křesťanstvím a islámem.“
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 Myslel jste přitom na 
to, co by se stalo, kdyby EU 
opustila Velká Británie?
Nevíme ani, co se stane dnes, 
ani co by nastalo po případ-
ném brexitu. I kdyby se ale 
Británie rozhodla vystoupit 
z Evropské unie, záleží na 
všech ostatních členských 
zemích EU, jak s tím faktem 
naloží. Varoval jsem před 
tím, aby se eventuální odchod 
Británie nestal začátkem 
fragmentace Evropy. Nemůže 
platit, jak někteří říkají – tak 
ať Británie odpadne, stejně 
nám překážela v integraci. 
Teď, my vyvolení, začneme 
integrovat, a komu se to nelí-
bí, ať jde pryč. To by byl velmi 
špatný závěr. Debata, kterou 
vedli Britové, byla emocio-
nální až úplně urážlivá. Lidé 
tam mimo jiné říkají, že mají 
zásadní právo rozhodovat 
o tom, kdo do jejich země 
může nebo nemůže přijít, 
cítí to jako privilegium státu. 
Je to něco, co se zítra ozve 
i jinde.

 Takže, jaký by měl být 
z případného brexitu závěr?
Pokud budeme dál integrovat 
Evropu, musíme být schopni 
to před lidmi obhájit. Umím 
si to představit třeba v oblasti 
bezpečnosti nebo obrany. 
Unie na obranu utrácí dvě 
stě miliard dolarů, což je více 
než Čína a Rusko dohroma-
dy, a přitom to není vidět. 
Podobných nedostatků je 
celá řada. Musíme dokázat, 
že jsme jako Evropa schopni 
jednat, právě třeba v oblasti 
bezpečnosti. Že jsme dokonce 
jako EU schopni spolupraco-
vat s NATO. Třeba pokud jde 
o migraci. Pojďme lidem říci, 
že v takových záležitostech 
jsme schopni se integrovat. 
Nikomu to nebude vadit. 
Naopak – lidé řeknou zaplať 
pánbůh. Dělejme to, co lidé 
přijmou, neintegrujme Evro-
pu za každou cenu. Schopnost 
obchodovat, prosperovat, 
vytvářet určitý styl života, 
který je přitažlivý pro řadu 
zemí na jiných kontinentech, 
jsou hodnoty, které nesmíme 
ztratit. Fragmentace Evropy 
by měla fatální důsledky.

 Nejen integrace hýbe 
diskusemi – unie se chystá 
učinit i jiné kroky, které 
budí velké kontroverze. 
Patří k nim třeba TTIP, 
smlouva o volném obchodu 
mezi EU a USA. Jaký je 
postoj české vlády k této 
dohodě?
Smlouvu o transatlantickém 
partnerství chápe vláda jako 

akt, který je příležitostí, jsme 
exportně orientované hospo-
dářství. Platí to hlavně pro 
malé a střední firmy, existuje 
šance na zlepšení podmí-
nek pro jejich uplatnění na 
americkém trhu. Vyjedná-
vání by mělo být v ideálním 
případě dokončeno do konce 
roku, a to bez toho, že by 
se ustupovalo k odlehčené 
verzi dohody. Nebude to 
ale jednoduché. Senzitivní 
jsou záležitosti týkající se 

energetiky, proto se uvažuje, 
jestli má vzniknout samo-
statná kapitola o energetice. 
Obtížná jsou i jednání kolem 
veřejných zakázek. Což je 
oblast, která nás enormně 
zajímá právě kvůli malým 
a středním podnikům. Sa-
mozřejmě nejde jen o Českou 
republiku, ve hře je role 
Evropy ve světovém hospo-
dářství. Pokud by se uzavření 
smlouvy odkládalo, hrozí, že 
se těžiště obchodu přesune 
jinam. Takže transatlantická 
smlouva by měla udržet Ev-
ropu jako významného hráče 
ve světovém obchodu.

 
 Podle aktivity tuzem-

ských politiků je absolut-
ním hitem české diplomacie 
Čína. Naplní se všechna 
uzavřená memoranda?
Uvidíme po čase. Říkali jsme, 
že vztahy s Čínou chceme 
nastartovat. Role nás, politi-
ků, je otvírat dveře, do nich 
pak musejí vejít podnikatelé 
a další aktéři. Při návštěvě 
prezidenta Si Ťing-pchinga 
jsme připravili memorandum 
o spolupráci, premiér Bohu-
slav Sobotka si minulý týden 
s čínským protějškem předali 
návrhy národních plánů spo-
lupráce. Některé oblasti jsou 
pro nás opravdu zajíma-

vé, ať už jde o letectví nebo 
zdravotnictví i budování 
infrastruktury. Česká republi-
ka je svou velikostí s Čínou 
samozřejmě nesrovnatelná, 
přesto se musíme maximálně 
snažit, aby vzájemný vztah 
byl vztahem vzájemně vý-
hodného partnerství. 

 Bude to výhodné part-
nerství?
Dám příklad projektu 
Hedvábné stezky. Jestli jeho 
součástí bude také angažmá 
Číny v oblasti Afghánistánu 
a jinde, pokud její ekono-
mické projekty pomohou 
stabilizovat Afghánistán, pak 
je to i náš enormní zájem. 
Není to žádná fantazie, ona 
může sehrát reálnou roli, na 
což my dost síly nemáme. My 
tam dáváme čtyřicet milionů 
korun, dvacet do rozvojových 
projektů, dvacet milionů na 
stabilizaci tamních poli-
cejních sil. Jen připomenu, 
že Afghánistán je po Sýrii 
druhým největším zdrojem 
migrace.

 Ale jde snad hlavně 
o ekonomickou spolupráci 
Česka a Číny, a na tu jsou 
různé názory.
Vím to, ale je celá řada 
českých podnikatelů, kteří 

už v Číně úspěšně působí, 
někteří už delší dobu. Ti mi 
potvrdili, že mají dobrou 
zkušenost se zakládá-
ním společných podniků, 
podnikání v Číně si chválí. 
Ano, o spolupráci s Čínou se 
vedou spory, existují skep-
tici, ale jsou i takoví, kteří 
jsou přesvědčeni, že v Číně 
lze dlouhodobě podnikat. 
Myslím, že ještě pořád máme 
tendenci dívat se na Čínu 
zjednodušujícím způsobem. 
Takže potřebujeme tuto 
zemi i více poznávat a víc se 
o ní dozvědět.

 Je Česko zajímavé pro 
čínské investory?
Na to se odpověď teprve 
dozvíme. Jasné už teď je, že 
mimořádně zajímaví jsme 
jako turistická destinace. 
V loňském roce, kdy znač-
ně chyběli turisté z Ruska, 
Číňané tento výpadek nejen 
nahradili, ale překonali. Což 
není náhoda, myslím, že 
souvislost s politickými akti-
vitami je zřejmá. A víme, že 
existuje i zájem čínských in-
vestorů o tuzemské podniky. 
Nechci ale předbíhat, to jsou 
záležitosti, které se musejí 
dotáhnout administrativně.

 Záležitosti typu jaderná 
energetika?
To je přesně věc, o které je 
předčasné jakkoli spekulovat. 
Takové rozhodnutí navíc 
záleží na nás samých, to není 
na Číňanech. Ale jsou oblasti, 
ve kterých bychom potřebo-
vali kapitál, a pokud přijde, 
může to být velká pomoc. 
O tom nepochybuji. S čínský-
mi představiteli jsem během 
minulých dvou let vedl řadu 
rozhovorů, a můj dojem je, 
že mají mimořádný zájem, 
aby se Čína v České republice 
prosadila.

 Evropská komise má 
koncem roku rozhodnout, 
jestli bude Číně přiřknut 
status tržní ekonomiky. Jak 
se zachová Česko?
Evropská komise teprve 
dokončuje dopadovou 
studii. Hotova má být, tuším, 
v červenci a pro nás to bude 
základní dokument. Vztahy 
mezi Čínou a EU musíme 
nějak upravit, to souvisí i se 
vstupem této země do WTO. 
Samozřejmě jsme v kontak-
tu s těmi českými firmami, 
kterých se celá záležitost do-
týká – viz ocelářský průmysl. 
Je v našem životním zájmu, 
abychom je ochránili. Takže 
to možná ani nestojí tak, zda 
přiznat či nepřiznat nějaký 

status. Určitým řešením 
může být, teď už ale spekulu-
ji, že Číně status tržní ekono-
miky přiznáme, ale zároveň 
přijmeme opatření, která 
ochrání ohrožené obory. Ev-
ropa si zkrátka musí ujasnit, 
jakým způsobem chce své 
vztahy s Čínou rozvíjet.

 
 Česká diplomacie se 

momentálně také snaží na-
vázat užší vztahy s Íránem. 
Nenaruší to tradičně dobré 
vztahy s Izraelem?
Strategického partnerství 
s Izraelem si velmi vážíme 
a vláda Bohuslava Sobotky 
se k němu hlásí. Význam-
ná je spolupráce v oblasti 
bezpečnosti, to může po-
moci nejen nám, ale i jinde 
v Evropě, když přihlédneme 
k otřesným událostem v Bel-
gii a Francii. Pochopitelně 
nás velmi zajímá i spoluprá-
ce v oblasti vědy, výzkumu 
a inovací, v obranném 
průmyslu. České firmy se 
zajímají i o energetiku, po-
moci můžeme při budování 
alternativních zdrojů v Izra-
eli, dalším velkým tématem 
je zdravotnictví. A protože 
máme zájem hlavně o vý-
zkum a inovace, máme na 
tuto oblast v Izraeli dokonce 
speciálního diplomata.

 Tím spíš bychom si měli 
takovou spolupráci hýčkat…
Ale co se týče Íránu, to téma 
není tabu. S izraelskými kole-
gy se o něm otevřeně bavíme. 
Víme, že Izrael je skeptický 
k jaderné dohodě. Nicméně 
strategická cena jednání 
s Íránem je nesmírná. Fakt, 
že jsme s muslimskou zemí 
dokázali otevřít možnost 
spolupráce, ruší představy 
některých lidí, že na této 
planetě probíhá boj mezi 
křesťanstvím a islámem. 
Odmítnout takovou tezi je 
důležité, protože to bychom 
začali planetu štěpit velmi 
nebezpečným způsobem.

 Německo dnes 
nemá v Evropě 
protihráče, stalo 
se příliš silným. Ne 
proto, že se rozhodlo 
být hegemonem, ale 
kvůli odpovědnosti, 
která na něj padá.

Je členem 
ČSSD a od 
ledna 2014 
ministrem 
zahraničních 
věcí Sobotkovy 
vlády. Od roku 1996 zasedá 
v Poslanecké sněmovně. 
V letech 2002–2006 působil 
jako předseda dolní komory. 
Je rozvedený a má tři děti.

Lubomír  
Zaorálek (59)



Štěpán Bruner
Od našeho zpravodaje

Do Romfordu přijíždím 
okolo jedenácté večer. Po-
temnělé předměstí rozhodně 
nepůsobí jako místo, kde 
byste chtěli žít. 

Přestože od londýnského 
nádraží Liverpool Street 
mě dělí jen půl hodiny jízdy 
vlakem, ocitám se v jiném 
světě. Lampy osvětlují ulice 
jen tak symbolicky, pozdně 
večerní život sestává z ně-
kolika heren a občerstvení. 
Ráno budou nejspíš svážet 
odpadky a zápach linoucí se 
z plastových pytlů vysklá-
daných podél chodníků 
zdatně soupeří s vůní šeříků. 

Webový průvod-
ce po britských 
městech ilivehe-
re.co.uk popisuje 
Romford jako 
„ekonomicky 
zaostalou oblast, 
kde je těžké najít 
práci“. Něco na 
tom bude.

Společnost YouGov se 
v únoru v rozsáhlém průzku-
mu zeptala Britů, zda si přejí 
vystoupení země z Evropské 
unie. Na základě výsledků 
sestavila euroskeptickou 
mapu Británie, rozdělenou 
na jednotlivé volební ob-
vody. Vůbec největší odpor 
k unii ukázali v průzkumu 
obyvatelé volebního obvodu 

Havering na se-
verovýchodním 
okraji Londýna. 
Přibližně upro-
střed Haveringu 
leží Romford.

Místní radnice 
navíc jako první 
v Británii dala 
už na začátku 

roku najevo, že podporuje 
vystoupení země z EU. Pro 
hlasovalo 30 z 45 radních.

Věčné téma imigrace
Za denního světla vypadá 
Romford mnohem lépe. Je 
středa a to znamená velký 
trh na hlavním náměstí. 
Prodejci mají, pokud jde 
o brexit, zjevně jasno. 

Řadu stánků zdobí cedule 
vyzývající kolemjdoucí, aby 
hlasovali pro vystoupení 
z Evropské unie. Opačný 
postoj mezi trhovci veřejně 
nikdo nehájí.

Možná je v tom snaha 
souznít se svými zákazníky, 
protože v jejich názorech se 
průzkum YouGov nespletl. 
„Hlavně kvůli přílišné regu-
laci a imigraci,“ vysvětluje 
mi před nedalekou radnicí  
starší muž, proč bude hlaso-
vat pro brexit. Za chvíli má 
schůzku s místními „kvůli 
školám“. „Nezvládají ten 
příliv imigrantů, celá země 
ho nezvládá,“ vysvětluje. 

O ekonomiku se neobává, 
po brexitu se podle něho 
Británii naopak otevřou 
nové trhy. Námitku, že EU je 
největším obchodním part-
nerem Británie, odbývá máv-
nutím ruky. „Němci k nám 
budou pořád dovážet svoje 
auta,“ říká. Navíc pokud Bri-
tánie z EU vystoupí, budou ji 
prý následovat další členské 
státy. „Němci chtějí odejít, 

možná i Francouzi… také už 
nechtějí dotovat země jako 
Řecko,“ dodává.

S tím souhlasí i pracov-
ník místní charity, který se 
mě snaží přesvědčit, abych 
přispěl na specializovanou 
dětskou nemocnici v Londý-
ně. Nemám ale účet u britské 
banky, tak mi alespoň sdělí 
svůj názor. „EU k nám vyváží 
více než my do EU,“ říká. Je 
tak i v zájmu Evropy, aby 
se s Londýnem dohodla na 
výhodných podmínkách 
vzájemného obchodu. 
Nevynechává ani přistěho-
valecké téma. „Brusel nás 
nutí přijímat další imigranty. 
Když odejdeme, budeme je 
moci odmítnout.“ Svoje jmé-
no stejně jako další oslovení 
prozradit nechtěl.

Krádež národního symbolu
Obavy z imigrantů zmiňují 
i další lidé. Někteří se ke 
svému rozhodnutí opustit 
EU viditelně hlásí „placka-
mi“ s nápisem „Vote Leave“, 
jiní dali ceduli se stejným 
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n Kam se stěhují Londýňané, když chtějí více 
zeleně a mnohem dostupnější bydlení? Mohou 
skončit například na pomezí britské metropole 
a hrabství Essex. Tady leží i Romford, asi 
nejeuroskeptičtější místo Velké Británie.

Romford se bojí imigrantů. 
ti se mu ale vyhýbají
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heslem do oken a vedle ní 
vyvěsili vlajky Anglie. Jako 
by jen oni byli těmi pravý-
mi Brity, zatímco ti druzí 
ztrácejí na národní symbol 
právo.

Romford přitom rozhod-
ně není místem, kam by se 
přistěhovalci hrnuli. Podle 
sčítání lidu z roku 2011 se 
mimo Británii narodil jen 
každý desátý obyvatel měs-
tečka. Pro srovnání, v celé 
Británii žije 86,2 procenta 
rodilých Britů a v oblasti 
Velkého Londýna, kam patří 
i Romford, žije jen něco přes 
63 procent obyvatel s rodiš-
těm v Británii.

Proč se tedy tolik 
místních lidí obává přistě-
hovalců? Mick Hitcham, 
který přesvědčuje obyvatele 

Romfordu, aby hlasovali pro 
setrvání v EU, má vysvětle-
ní. „Spousta lidí, co tu žijí, 
se v Romfordu nenarodila. 
Přestěhovali se sem ze 
čtvrtí na východě Londýna, 
kde jsou imigranti často 
skutečným problémem. Své 
obavy z přistěhovalců si ale 
přinesli s sebou,“ říká.

Reálným problémem je 
naopak určitě nezaměstna-
nost. Jak uvádějí poslední 
dostupná místní data 
z roku 2014, podíl lidí bez 
práce v Haveringu se drží 
na londýnském průměru 
6,5 procenta. Situace v okol-
ních městských částech 
ale patří k těm nejhorším 
v Londýně a Havering je 
také jedním z pouhých 
sedmi londýnských obvodů, 

kde se situace od roku 2012 
zhoršila.

bílá Vrána
V Romfordu má kampaň 
„Vote Leave“ vítězství jasně 
v kapse. Zjevně si to mys-
lí i v kanceláří místního 
europoslance, mimochodem 
zvoleného za  euroskeptic-
kou stranu UKIP, a mají celý 
den zavřeno. Mick Hitcham 
nesouhlasí. Ačkoliv má 
Romford nálepku centra brit-
ských euroskeptiků, výsledek 
referenda nebude ani tady 
tak černobílý, jak by se mohlo 
zdát, ujišťuje a dál neúnavně 
oslovuje kolemjdoucí. 

Mimochodem, pytle 
s odpadky během dopoled-
ne nikdo neodvezl. Snad 
později...

Hlasování o brexitu  
v otázkách a odpovědích

Na jakou otázku budou 
lidé odpovídat?

„Má Velká Británie zůstat členem 
Evropské unie, nebo z Evropské 
unie vystoupit?“ Následně 
musí hlasující zaškrtnout jednu 
z možností: „Zůstat členem 
Evropské unie“ nebo „Vystoupit 
z Evropské unie“.

Kdo může hlasovat?

Všichni občané Velké Británie, 
Irska a zemí Commonwealthu starší 
18 let, kteří trvale žijí v Británii. 
Zúčastnit se mohou i Britové žijící 
v zahraničí, kteří se v posledních 15 
letech objevili v registru voličů, tedy 
v praxi ti, kteří žijí 
v zahraničí méně 
než 15 let. 
Na rozdíl od 
parlamentních 
voleb se mohou 
referenda 
zúčastnit i členové 
Sněmovny lordů 
a občané zemí 
Commonwealthu 
žijící na 
Gibraltaru. Právo 
hlasovat bude 
naopak upřeno 
obyvatelům 
korunních 
závislých území, 
tedy ostrovů 
Man, Jersey 
a Guernsey.

Jaká jsou 
pravidla 
kampaně?

Volební komise 
vybrala dvě 
oficiální kampaně 
– Vote Leave 
a Britain Stronger 
in Europe, ty 
získaly přístup ke 
státní podpoře až 600 tisíc liber. 
Celkové výdaje každé kampaně 
nesmějí překročit sedm milionů 
liber. Organizace, které se do 15. 
dubna neregistrovaly jako oficiální 
podporovatelé jedné z kampaní, 
nesmějí na propagaci svého názoru 
vydat více než deset tisíc liber.

Kdy budou známy 
výsledky?

Sčítání začne ihned po uzavření 
volebních místností ve 22 hodin 

a výsledky budou oznámeny na 
radnici v Manchesteru, jakmile 
budou sečteny všechny hlasy. To 
se může například kvůli špatnému 
počasí protáhnout, protože 
hlasovací lístky z některých 
odlehlých ostrovů svážejí do 
sčítacích center lodě. Už v noci ale 
bude volební komise oznamovat 
průběžné výsledky. BBC odhaduje, 
že v pátek okolo čtvrté hodiny ranní 
již může být jasno.

Co se stane, když voliči 
podpoří brexit?

Ministerský předseda David 
Cameron už dříve uvedl, že v tomto 
případě spustí proces vystoupení 

členského státu 
podle článku 
50 Smlouvy 
o Evropské 
unii. Tím by 
měl odstartovat 
dvouletý 
proces jednání 
o podmínkách 
ukončení členství. 
Například předseda 
Evropské rady 
Donald Tusk ale 
nedávno odhadl, 
že jednání mohou 
trvat až sedm 
let. Další mluví 
o desetiletém 
procesu.

Co se stane, 
když voliči 
podpoří další 
členství  
v eU?

V prvním okamžiku 
nejspíš nic. Londýn 
nicméně dal 
jasně najevo, že 
reformní proces, 
který vytyčil 
britský premiér 

David Cameron s ostatními členy 
osmadvacítky během únorových 
jednání unie, musí pokračovat. 
Londýn mimo jiné prosazuje změnu 
pravidel svobody pohybu, která 
by Británii usnadnila odmítání 
ilegálních imigrantů. Za další 
priority Cameron považuje boj 
s terorismem, omezení přílišné 
regulace a dojednání více 
obchodních dohod mezi EU 
a zbytkem světa. Ministerský 
předseda chce na prosazení svých 
cílů využít britské předsednictví EU 
v příštím roce.

PRoti BRexitU. Příznivci členství v EU měli na předměstí Londýna těžkou práci.

PRo BRexit. Trhovci mají jasno. Podpoří brexit.

VýPRodeJ 
BRitáNie? 
Den před 
hlasováním 
je na hlav-
ním náměstí 
v Romfordu 
jako každou 
středu velký 
trh. Tentokrát 
trochu připo-
míná stranický 
mítink.
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n Experti viní Rusy 
z bombardování civil-
ních oblastí zápalný-
mi bombami. Pova-
žují to za porušování 
Ženevských úmluv. 
Nálety na Aleppo 
předcházejí pozemní 
operaci. 

Zdeněk Pečený

Rusko při nejnovějších 
náletech na syrské město 
Aleppo, které drží opoziční 
vojska, porušuje mezinárod-
ní úmluvy. Ruské letectvo 
shazuje podle očitých svě-
dectví a fotografií zápalné 
bomby podobné těm s bílým 
fosforem. 

Experti jsou přesvědčeni, 
že to jsou termobarické 
bomby, které mají kromě ja-
derných zbraní nejničivější 
účinky. Jejich exploze v ob-
lastech obývaných civilisty 
mají katastrofální následky. 

Deník Times informoval 
o videu, které zachytilo 
„hořící déšť“ dopadající na 
předměstí Aleppa, násle-
dovaný rozsáhlými požáry. 
Hussein Mohammad, autor 
videa, řekl deníku Times, že 
před výbuchy nad městem 

kroužila šestice ruských 
bombardérů. Dva z nich 
vyhodily zápalné bomby.

Termobarické bomby 
patří k zápalným výbušni-
nám, které hoří při velmi 
vysokých teplotách a způso-
bují velmi těžce uhasitelné 

požáry. Zápalná směs je 
tvořena práškovým kovem 
a oxidem jiného kovu. 

„Domnívám se, že termit 
je horší než bílý fosfor, 
protože když začne hořet, 
mnohem obtížněji se hasí,“ 
napsal Eliot Higgins, zakla-
datel investigativního webu 
Bellingcat, který použité 
bomby identifikoval jako 
termické. „Už jsme v Sýrii 
viděli použití těchto bomb, 
a to v roce 2012. Nyní je 
ale zajímavé, že je shazuje 
ruské letectvo.“ 

Britský major ve výslužbě 
Chris Hunter to považuje 
za velmi nezodpovědné 
chování. „Použití takových 
zbraní mimo válečná bojiště 
představuje porušování Že-
nevských úmluv,“ zdůraznil 
Hunter v rozhovoru pro 
Daily Telegraph. „Dopad na 
civilisty je strašlivý,“ dodal. 
Samotné zbraně s bílým 
fosforem či termitem nejsou 
vysloveně zakázány, což ale 
neplatí pro oblasti s civil-
ním obyvatelstvem. 
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Použití 
termobarických 
zbraní mimo válečná 
bojiště, tedy proti 
civilistům, znamená 
porušení Ženevských 
úmluv.

Prezident Bašár Asad pověřil 
ministra energetiky Imáda 
Chamíse sestavením nového 
kabinetu. Důvod, proč by 
měla být vytvořena nová 
vláda, ale syrská agentura 
SANA nezmínila. Chamís patří 
k Syřanům, na něž Evropská 
unie v roce 2012 uvalila 
sankce. V zemi se v dubnu 
konaly parlamentní volby, 
které bez překvapení vyhrála 
strana Baas, k níž Chamís 
patří. 

Ministr Chamís má 
sestavit novou vládu

rusko zahájilo leteckou 
ofenzivu proti aleppu

Aleppo je středobodem 
střetů vládních a opozičních 
vojsk poslední čtyři roky. 
Armáda prezidenta Bašá-
ra Asada a jeho spojenci, 
tedy hlavně Rusko, se podle 
analytiků připravují k útoku 
na předměstí Aleppa držená 
opozicí, což by odpůrcům 
Asada mohlo zasadit defini-
tivní ránu.

Pobřežní stráž 
EU vypluje  
už v létě
Státy Evropské unie 
podpořily podobu pravidel 
umožňujících rychlý vznik 
společné pohraniční a po-
břežní stráže. O shodě nad 
kompromisem dojedna-
ným také s europarlamen-
tem informovalo končící 
nizozemské předsednictví 
unie. Nová agentura by tak 
mohla začít fungovat ještě 
v létě.

Vznik stráže na základě 
dosavadní unijní agentury 
Frontex navrhla Evropská 
komise v prosinci jako 
reakci na migrační krizi. 
Premiéři a prezidenti 
osmadvacítky týž měsíc 
rozhodli, že věc by měla 
být přijata v první polovi-
ně letošního roku. 

Evropská unie chce 
během příštích pěti let 
investovat šest miliard 
eur do zemí Blízkého 
východu a severní Afriky, 
aby omezila migraci. Plán 
Evropské investiční banky 
má příští týden podle de-
níku Süddeutsche Zeitung 
slušné šance na schválení. 
Investice měla původně 
činit 7,5 miliardy eur. /čtk/
 Více E15.cz

několik sEt dElEgátů červencové republikánské nominační konference v Clevelandu se po-
staví proti vítězi primárek Donaldu Trumpovi. Amerického politika nejspíše nezastaví, ale na sjezdu 
mohou vyvolat zmatek. 
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Velitel NATO: Pobaltské 
státy bychom neochránili
Kdyby Rusko zaútočilo na 
pobaltské státy, NATO by je 
nedokázalo ochránit. V roz-
hovoru pro týdeník Die Zeit 
to řekl velitel amerických 
sil v Evropě generál Ben 
Hodges. Nedávné cvičení 
NATO v Polsku navíc podle 
něj ukázalo na logistické 
i komunikační problémy 
aliančních vojáků.

Paříž povolila původně  
zakázanou demonstraci
Francouzské odbory 
oznámily, že ministerstvo 
vnitra povolilo původně 
zakázanou dnešní demon-
straci proti sporné reformě 
zákoníku práce. Policie 
zdůvodňovala původní 
zákaz bezpečnostními 
obavami, čímž pobouřila 
odbory a levicové politiky. 
Pro akci nicméně vyhradila 

jen prostor v okolí náměstí 
Bastily. 

Kolumbijská vláda 
a FARC uzavřou příměří 
Kolumbijská vláda a Revo-
luční ozbrojené síly Kolum-
bie (FARC) se dohodly na 
definitivním klidu zbraní. 
Detaily mírové dohody, 
o níž zástupci vlády a po-
vstalců jednají v Havaně tři 
a půl roku, budou oficiálně 
ohlášeny dnes.

Indická raketa vynesla 
rekordních dvacet družic 
Indie ustavila nový rekord 
svého kosmického progra-
mu: prostřednictvím svého 
jediného nosiče dopravila 
na oběžnou dráhu kolem 
Země současně dvacet sa-
telitů. Družice náleží mimo 
jiné Indonésii, Kanadě, Ně-
mecku a Spojeným státům. 
/čtk/  Více E15.cz

Krátce

V�ce E15.cz
http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/indicka-raketa-vynesla-do-kosmu-rekordnich-20-satelitu-1303642


Evropa může 
být brzy 
samý exit
Velká Británie dnes hlasuje 
o svém setrvání v Evropské 
unii. K urnám jde ta část 
občanů Spojeného králov-
ství, která nepřišla o hlaso-
vací právo tak jako britští 
manažeři v zahraničí nebo 
se jej dobrovolně nevzdala 
jako desítky tisíc mladých na 
hudebním festivalu Glaston-
bury.

Dostaví se tedy pelmel 
pamětníků staré koloniální 
slávy a odpůrců společných 
unijních politik. Jejich vůli 
by měly vyvážit hlasy prag-
matiků z byznysu a těch, kte-
ré Brusel vidí jako „soudné 
voliče“. Není to moc repre-
zentativní vzorek a mimo 
jiné vypovídá o tom, že nad 
věcnou debatou převážila 
hysterie. Výsledek ostrov-
ního klání bude do poslední 
chvíle nejistý. Jisté zato je, 
že slovo brexit už v histo-
rických zápisech zůstane. 
Nikoli jako teoretické „cosi“, 
jako byl grexit, ale jako reál-
ná hrozba.

A nemusí jít o výjimečný 
jev. Pokud se svezeme na 

vlně moderní slovotvorby, 
můžeme mluvit také o frexi-
tu, czexitu či třeba hunxitu. 
A to nejen zcela teoreticky. 
Dotyčné země jsou velmi vy-
soko na pomyslné škále míry 
euroskepticismu. Důvody se 
různí, existuje nicméně hod-
ně společných jmenovatelů.

Ve Francii má výhrady 
proti Evrospké unii podle 
tamních průzkumů 61 pro-
cent dotazovaných. K tomu 
má tato evropská mocnost 

důležitý antibruselský 
bonus: Marine le Penovou, 
předsedkyni ultrapravi-
cové Národní fronty, která 
frexit zcela otevřeně hlásá. 
Za sebou má podle dalších 
průzkumů 53 procenta 
přívrženců referenda. Brusel 
se má čeho bát – v roce 2005 
Francouzi v plebiscitu zadu-
sili návrh Evropské ústavy, 
z níž se posléze vyklubala 
Lisabonská smlouva.

Pokud se podíváme v zá-
plavě domnělých exitů na 
domácí scénu, považuje unii 
za riziko 57 procent českých 
respondentů. Zjistila to 

Nadace Friedricha Eberta. 
Uvedený poměr sil nava-
zuje na výrok někdejšího 
eurokomisaře pro rozšíření, 
Němce Güntera Verheugena, 
že mezi euroskeptiky jsou 
Češi skutečnými přeborníky. 
Největším trnem v oku je jim 
imigrační politika, v níž unie 
dle jejich názoru totálně se-
lhala a ignoruje národní po-
stoje. V daném případě jim 
vadí hlavně kvóty. A podobně 
jako ve Francii, ani v Česku 
by protiunijní tažení nemělo 
problém sehnat své ikony. 
Současná vládní koalice se 
sice ještě tváří proevropsky, 
ale pořád tu je neúnavný 
Václav Klaus a jeho blízcí. 

Množící se úvahy o růz-
ných exitech ale nejsou 
výhradně vizitkou usilovné 
práce kritiků EU. Jsou také 
odrazem šířícího se pocitu, 
že něco je v té Evropě vážně 
špatně. Dost obtížně se to 
definuje, protože jde ve velké 
míře o dojmy. Navíc znalost 
unijních pravidel, procedur 
a spletitostí není v obecném 
smyslu mezi Evropany nijak 
hluboká, v Česku tím méně.

Čím dál hlasitější přemýš-
lení o všemožných exitech 
v mnoha případech navazují 
na varování z dob vrcholu 
dluhové krize. Tehdy poprvé 
jasně zaznělo, že takto to 
v EU dále nepůjde. Absence 
jasné společné vize v kombi-
naci s ostentativně předvá-
děnou těžkopádností může 
totiž vyústit v jeden velký 
EUxit. 

Komentář

Igor Záruba

Množící se úvahy 
o odchodech z unie 
jsou i odrazem 
šířícího se pocitu, že 
něco je v té Evropě 
vážně špatně.

názory odjinUd  www.E15.cz | 13 |
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 Když roste ekonomika, musí se to 
projevit i v životní úrovni a kvalitě 
veřejných služeb. Nejvíce dostanou 
učitelé, školství je prioritou vlády,
řekl premiér Bohuslav Sobotka 
str. 3
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Pružný ministr
Je pěkné, když se strany vládní koalice na něčem shodu-
jí. Nyní třeba na schodku státního rozpočtu 60 miliard 
korun. Nechme projednou stranou ekonomické argumenty 
tvrdící, že v průběhu ekonomického růstu by bylo lepší 
usilovat o rozpočty vyrovnané či přebytkové. Jsou to hezké 
úvahy, ale ekonomové tvrdošíjně zapomínají započítat 
„faktor pastelkovné“. Jinými slovy fakt, že skoro každý rok 
jsou nějaké volby, na něž je potřeba patřičně namazat. 
Nejbližší nevolební rok nás čeká v roce 2027, tak uvidíme, 
kde bude tou dobou ekonomický cyklus. Třeba to vyjde.

Zajímavější je hbitý názorový vývoj ministra financí, který 
nepochybně už přede dvěma lety věděl, kdy jsou jaké vol-
by, a přesto slibovat pro rok 2017 vyrovnaný rozpočet. Ještě 
v původním, pár týdnů starém návrhu rozpočtu Andrej 
Babiš navrhoval schodek 48,5 miliardy pouze s dovětkem, 
že by bylo možné dalších 11,5 miliardy přidat, bude-li 
nutno. Zjevně bylo. Dnes Babiš vydává 60 miliard málem 
za vítězství. 
 Martin Čaban
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Nejlepší auta pro tahání přívěsů

Ondřej Lilling 

Vítězný vůz si redaktoři 
oblíbili pro jeho univerzál-
nost, komfort i výbavu na 
palubě. Důležitou roli ale 
samozřejmě sehrál také tří-
litrový vidlicový šestiválec, 
který dokázal i s karavanem 
a nemalou zátěží na palubě 
poměrně ochotně zrychlovat 
– zrychlení z 30 na 60 mil/h 
(48–97 km/h) mu zabralo 
11,2 sekundy, k akceleraci ze 
40 na 60 mil/h (64–97 km/h) 
potřeboval 8,6 sekundy. 

V kategorii aut pod 17,5 ti- 
síce liber (610 tisíc korun) 
příliš mnoho na výběr nemá-
te. Z konkurence v podobě 
SsangYongu Korando s po-
honem předních, nebo všech 
kol, a MG6 to bylo právě MG, 
které v testu zvítězilo. Svoji 
práci odvede slušně, ovšem 
třeba zrychlení z 30 na  
60 mil/h (48–97 km/h)  
mu zabere 13,3 sekundy.

V rozmezí v přepočtu od 
610 do 770 tisíc korun už je 
to s výběrem lepší, tady se 

utkal Citroën Cactus, Fiat 
Panda Cross, Renault Captur, 
Suzuki Vitara, Toyota Auris 
a Opel Mokka. Vítězem se 
stal Renault Captur, který 
se vyznačuje velmi dobrou 
ovladatelností i slušným 
výkonem.

Mezi auty s cenovkou od 
770 do 910 tisíc korun byla 
velmi slušná konkurence 
v podobě Citroënu C4 Picas-
so, Mitsubishi ASX, Peugeotu 
3008, Seatu Leon ST, Ssang- 
Yongu Korando Sports, Opelu 
Insignia ST nebo Volkswage-
nu Jetta. Trochu překvapivě 
to byl právě Volkswagen, 
který zvítězil. Přesvědčil 
především svým dvoulitro-
vým turbodieselem, stejně 
jako nízkou náchylností na 
boční vítr. 

Skutečně našlapáno bylo 
ale v kategorii aut s cenou  
od 26 do 30 tisíc liber (910 ti- 
síc korun až 1,05 milionu 
korun), kde byste našli třeba 
Ford Mondeo, Mazdu 6 
či CX-5, Nissan Qashqai, 
Škodu Octavia Scout, Subaru 

n Při výběru vozu s tažným zařízením je mimo 
jiné klíčová hmotnost přívěsu, který lze za auto 
„zapřáhnout“. Kromě toho ale hraje důležitou 
roli také ovladatelnost automobilu v zatáčkách 
a jeho stabilita při jízdě či brzdění. Britský ma-
gazín AutoExpress otestoval 43 modelů, které 
vystavil celé řadě náročných zkoušek, jež měly 
simulovat cestu čtyřčlenné rodiny s vybavením 
a karavanem za zády. Absolutním vítězem pro 
rok 2016 se stal Land Rover Discovery.

ÚSPĚŠNÝ OSTROVAN I ČESKÝ ZÁLESÁK. Nejlepším autem pro 
tahání přívěsů se pro rok 2016 stal Land Rover Discovery. Z levněj-
ších modelů si odneslo vítězství MG6 nebo Renault Captur (snímek 
uprostřed). Mezi auty pod milion zvítězil Volkswagen Jetta, našince 
ale jistě potěší vítězství Škody Octavia Scout v nejnabitější katego-
rii od 910 tisíc do 1,05 milionu korun.

Forester, Toyotu Avensis 
nebo Volkswagen Golf. Zcela 
oprávněně teď můžeme pro-
jevit trochu národní hrdosti, 
protože se vítězem stala 
Škoda Octavia Scout. Proká-
zala své kvality i při rozjezdu 
do prudkého stoupání, byla 
velmi stabilní a skvělé rodin-
né auto z ní podle britských 
novinářů dělá i velký zavaza-
dlový prostor.

Mezi auty s cenovkou od  
30 do 40 tisíc liber (1,05–1,4 mi- 
lionu korun) se objevila 
například Honda CR-V, Kia 
Sorento, ale i Land Rover 
Defender. Nechyběl zde ani 
zástupce rodinných MPV 
v podobě Seatu Alhambra, 
nebo Nissan X-Trail. Vítěz-
ství soupeřům ale vyfoukl 
Volkswagen Passat Variant 
s dvoulitrovým turbodie-
selem za svůj výkon, velký 
zavazadlový prostor i ovla-
datelnost při jízdě s přívěsem.

Do rukou stejné automo-
bilky putuje i vítězství v ka-
tegorii aut od 40 do 50 tisíc 
liber (1,4 –1,75 mil. korun), 
kde se utkal jen Volkswagen 
Touareg, Kia Sorento a Land 
Rover Discovery Sport. 

V kategorii aut s cenou nad 
50 tisíc liber (1,75 mil. korun) 
se střetly výhradně vozy 
Land Rover a Range Rover, ze 
kterých jako nejlepší vzešel 
model Discovery. Stejný mo-
del si vysloužil obdiv i mezi 
„těžkotonážními“ auty s po-
honem všech kol a hmotností 
nad 1,8 tuny. 

 Více na AutoreVue.cz

Volvo předvedlo modely S90 a V90 ve verzi r-Design
Sedan S90 i kombi V90 
automobilky Volvo mohou 
být nyní vybaveny také 
výraznějším R-Design pake-
tem. Vedle optických změn 
a nových prvků výbavy mají 
modely R-Design také „po-
kročilý sportovní podvozek“, 
což zřejmě znamená, 
že budou blíže 
k asfaltu a tro-

chu více to 
bude na 

průměrné české silnici 
drncat.

Vpředu najdete nový 
výraznější nárazník se 
spoilerem a integrovanými 
mlhovkami, nová 
je i mas-

ka chladiče a barevné 
provedení detailů exteriéru 
v pianové černi. Pouze mo-
dely R-Design také dostanou 
speciální pětipaprsková 

kola.

Uvnitř naleznete anato-
micky tvarované sedačky, 
které designově připomínají 
závodní skořepiny. Nový 
je i volant. Pak už jsou to 
především kosmetické 
detaily, které na funkci moc 
velký vliv nemají. Paket 

R-Design je k dispozici 
ke všem motoriza-

cím, ale výši příplatku ještě 
neznáme.

Jen připomeneme, že mo-
dely Volvo S90 a V90 používa-
jí čtyřválce 2,0 l. Základ tvoří 
provedení T5 s turbodmy-
chadlem a výkonem 187 kW, 
nad ním je model T6 AWD 
s turbem a kompresorem  
(235 kW) a vrcholnou motori-
zaci tvoří hybridní model T8 

AWD. Z dieselů jsou 
v nabídce modely 
D4 (140 kW) a D5 
AWD (173 kW).     
/žád/
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Začalo Glastonbury, největší festival světa

V Británii odstartovala hlavní událost v místním kalendáři 
hudebních akcí – festival Glastonbury. Farma Worthy na 
jihozápadě Anglie otevře brány pro asi 150 tisíc návštěvní-
ků dopředu vyprodané multižánrové přehlídky. Hlavními 
taháky největšího festivalu pod širým nebem na světě budou 
skupina Muse, zpěvačka Adele a kapela Coldplay. Přehlídka 
končí v neděli 26. června.

Philip Marlowe řeší nový případ

Nakladatelství MOBA vydává nejnovější román s legen-
dárním detektivem Philipem Marlowem. Knihu nazvanou 
Černooká blondýnka napsal Benjamin Black (detektiv-
kářský pseudonym irského spisovatele Johna Banvilla). 
Překladu se ujala Martina Knápková.

Bontonfilm uvádí Rodinný film na DVD

Drama slovinského režiséra Olma Omerzu Rodinný film 
oceněné na několika mezinárodních festivalech je od vče-
rejška k dispozici na DVD. V hlavních rolích se představí 
Karel Roden, Vanda Hybnerová a Jenovéfa Boková. /čtk, sul/

Krátce

Minirecenze

n Život je jinde napsal 
Kundera na přelomu 
šedesátých a sedmde-
sátých let. Česky vyšel 
pouze v Sixty-Eight 
Publishers.

Román Milana Kundery 
Život je jinde poprvé vychází 
v Česku. Na pulty knihkupců 
jej v úterý poslalo brněnské 
nakladatelství Atlantis, které 
v České republice vydává 
Kunderovo dílo.

Román z přelomu šedesá-
tých a sedmdesátých let vyšel 
ve francouzském překladu 
v roce 1973. Jediné české vydá-
ní je dílem exilového naklada-
telství Sixty-Eight Publishers 
z roku 1979.

V Česku byl dosud román 
jen těžko dostupný. Například 
Moravská zemská knihovna 
v Brně podle katalogu dispo-
novala jen anglickým a fran-
couzským vydáním. „Máme 
jich dost, ale takový zájem 
jsme nečekali,“ uvedla pro-

dejkyně v jednom z velkých 
pražských knihkupectví.

Kniha pojednává o osudech 
naivního básníka Jaromila na 
pozadí společenského dění 
v Československu. „Téma 
románu je existenciální: je 
to téma lyrismu. Revoluční 
lyrismus komunistického 
teroru mne zajímal, 
protože vrhal 
netušené 
demaskující 
světlo na 
odvěký 
lyrický 
sklon 
člověka,“ 
napsal 
Kundera 
o svém dru-
hém románu.

Podobný osud 
jako Život je jinde mají i jiné 
Kunderovy knihy včetně Kni-
hy smíchu a zapomnění. Vý-
jimkou je román Nesnesitelná 
lehkost bytí, který byl dlouho 
nedostupný, ale Atlantis jej 
vydal v roce 2006. Kniha se 
tehdy stala senzací a do-

dnes se dočkala tří vydání. 
K dispozici je také například 
Kunderův román Nesmrtel-
nost, který ve francouzském 
exilu ještě napsal česky, ale 
nejprve vyšel ve francouzšti-
ně a dalších jazycích.

Sedmaosmdesátiletý 
brněnský rodák žije ve 

Francii. Své nové knihy 
píše ve francouzštině 

a nesvěřuje českým 
překladatelům. At-

lantis v posledních 
letech – kromě 
starších Kundero-
vých děl – vydává 
v češtině jeho 

eseje, například 
o Franzi Kafkovi či 

Leoši Janáčkovi. Loni 
vyšla také divadelní hra 

Ptákovina, kterou spisova-
tel napsal již v roce 1968.

Do Česka Kundera oficiálně 
nejezdí, k dění v rodné zemi 
se vyjadřuje sporadicky. Vý-
jimku udělal nedávno, když 
podpisem podpořil plány 
nového koncertního sálu 
v Brně. /čtk, sul/

Kunderův slavný 
román vychází  
poprvé v Česku

Tipy

Cinemax • 20.00

Skrytá vada

Nejnovější snímek Paula 
Thomase Andersona 
Skrytá vada je jednou 
podivnou detektivkou 
zahalenou oparem 
marihuanového kouře. 
Zaručeně pobaví.

Život je jinde je

druhým
románem Milana Kundery. 

Prvním byl Žert, který  
se dočkal  
filmové  

adaptace.
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Lyndsay Fayeová:  
Prach a stín
(Nakladatelství: Paseka)
Sherlock Holmes a doktor 
Watson se už setkali s celou 
plejádou zločinů a zločinců. 
Teď na ně čeká hon na vraha 
lehkých žen, který si říká Jack 
Rozparovač. Lyndsay Fayeová 
bez nejmenšího zaškubnutí 
upletla román, v němž se bez 
problému setkává fikce a reali-
ta. Prach a stín obsahuje správné ingredience kvalitní de-
tektivky – napětí dávkované v přiměřené míře, hru se čte-
nářem, skrytého padoucha a samozřejmě  hrdiny, kterým 
bude čtenář fandit. Na románu je ale vidět, že si Fayeová 
dala opravdovou práci nejen se studiem kánonu – takže 
Sherlock a Watson vzpomenou na některé starší případy – 
ale také se studiem historických reálií a Londýna, čímž je 
Prach a stín krásným výletem do historie a má správnou 
atmosféru. Po románu může ale sáhnout i neznalec Sher-
locka, kniha funguje v rámci série bez problémů.

Martin Stručovský
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v plAmENECh. 
Kalifornii sužují roz-
sáhlé lesní požáry. 
Živel řádí na ploše 
desítek čtverečních 
kilometrů, u hranic 
s Mexikem muselo 
opustit své domovy 
na 1500 lidí. Na 
snímku je hasičská 
helikoptéra krotící 
plameny v pohoří 
San Gabriel.
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Šašek provokuje

Přišlo léto a v českém veřej-
ném prostoru se rozhostil 
smrad. Čirý, ničím nekalený tě-
lesný puch pramenící z nedo-
statečné hygieny, nevkusných 
tílek a tvrdohlavého opomíjení 
deodorantů. Trpí především 
citlivější cestující ve veřejné 
dopravě.

To by ovšem nebylo nic 
nového, smrad přichází pravi-
delně podobně jako slunovrat 
nebo daňové přiznání. Na pod-
zim zase odejde, lépe řečeno 
skryje se do péřových bund. 
Šašek by se ale dnes rád svěřil 
s objevnými výsledky svých 
pozorování, neboť se fenomé-
nu puchu věnuje už od doby, 

co začal pravidelně používat 
veřejnou dopravu, což je dobré 
čtvrtstoletí. A došel k šílenému 
závěru: smraďoši jsou orga-
nizovanou skupinou, jejímž 
cílem je vyvolat všeobecný do-
jem, že všichni Češi páchnou, 
a proto patří k Rusku. 

Šaškovi se příčí jakákoli 
paušalizace, zvláště pak há-
zení všech Čechů do jednoho 
pytle, sám ale málem organi-
zovanému nátlaku podlehl 
s myšlenkou „smrdí všichni 
kromě mě“. To si ostatně 
myslí kdekdo. Šašek se nediví 
turistům, že podléhají zcela. 
O dobré organizaci svědčí 
především to, že páchnoucí 

občané se rozdělují ve veřej-
ných dopravních prostřed-
cích rovnoměrně, typicky ve 
vlaku vždy jeden do jednoho 
kupé. Tím obtěžují všechny 
a dojem je dokonalý. Z logiky 
věci by se přitom měli shro-
mažďovat v jednom kupé, aby 
mohli vést odborné debaty na 
téma, jak nejlépe zasmrád-
nout, a třeba uspořádat 
i „degustační“ klání.

Další šaškův vjem je, že do 
spiknutí je zapojena i dráha. 
Vlak už měl dávno jet, ale 
strojvedoucí stále čeká a na-
bírá zpoždění. Čeká právě tři 
minuty, aby mohl dofunět pro-
pocený smraďoch, teprve pak 

se ozve píšťalka a vlak odjíždí. 
Smraďoch se usazuje ve vašem 
kupé, které bylo to poslední, 
kde ještě někdo takový chyběl. 
Šašek si představuje, že ve 
zchátralé kupoli hlavního 
nádraží sedí v utajení hlavní 
dispečer, který distribuci 
zápachu řídí. Stejně dobře by 
mohl sedět i v Rytířské ulici na 
půdě ROPID. 

Tento organizovaný 
zločin bohužel po léta unikal 
pozornosti Roberta Šlachty, 
který se raději věnoval státním 
převratům a masturbaci nad 
intimními telefonáty zamilo-
vaného premiéra. I proto se 
smradu jen tak nezbavíme.

Organizovaný smrad

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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